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سیاستمداران

 دشمن
شکست مفتضحانه خورد

محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهوری در جلسه 
»شبکه ملی اطلاعات« گفت:»دشمن بر روی جبهه 
دوم یعنی جبهه مردمی، خیلی حســاب باز کرده بود 
اما شکســت مفتضحانه ای خورد. اقدام دشــمن در 
تعرض به کشورمان موجب ایجاد یکپارچگی، وحدت و 
انسجام ملی شد که ما با هیچ سرمایه ای نمی توانستیم 
چنین سطحی از انسجام را در کشور ایجاد کنیم البته 
باید از این سرمایه اجتماعی به خوبی مراقبت کنیم و با 
بی هنری انسجام ایجادشده را از بین نبریم.« وی ادامه 
داد: »اولین روز دولت چهاردهم با جنگ شــروع شد و 
مهمان عزیز ما را در تهران ترور کردند. ما تا امروز هم در 
حالت جنگی هستیم. رهبر معظم انقلاب شرایط فعلی 
را با دهه ۶۰ مقایسه کرده اند. در این شرایط ما باید در 
کوتاه مدت در حوزه سایبری، توانایی خود را ارتقا داده 
و حداقل  هم عرض دســتاوردهای موشکی شویم. در 
ادامه باید براســاس راهبردی سه ســاله تلاش کنیم تا 
همانطور که در اســناد مصوب مثل ســند چشم انداز 
توسعه تاکید شــده اســت، به جایگاه اول منطقه ای 
دست یابیم. رهبر معظم انقلاب هم بر این مسئله تاکید 
دارند بنابراین باید اقدامات جدی تری در حوزه شبکه 

ملی اطلاعات انجام شود.«

سپاه و ارتش بیش از توقع 
عمل کردند

مســعود بهنود، روزنامه نگار در ویدئویی درباره عملکرد 
ایرانی ها در جنگ دوازده روزه گفت:»از لحظه ای که این 
اتفاق )جنگ دوازده روزه ایران و اسرائیل( رخ داد دعوایی 
که داشتیم پشت صحنه رفت. سر اینکه می  خواهند در 
مملکت کاری کنند، ایرانی اینگونه است که نمی تواند 
وطــن را ول کند و ما از نوع دیگری هســتیم. نظامیان 
ما، مردان باغیرتی که از طرف ارتش و ســپاه وارد جنگ 
شدند بسیار بیشتر از آنچه که توقع می رفت عمل کردند 
و به همین جهت باید از آنها یاد کنیــم.« وی ادامه داد: 
»این واقعاً بیش از آن بــود که در ذهن آدم می گنجید و 
این تصور نه تنها معطوف به ما، بلکه آن طرفی هم که این 

اقدام را شروع کرده بود برایش غیرقابل تصور بود.« 

بنی صدرسازی پزشکیان 
شکست خورد

مجتبی زارعی،  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی گفت: »کســی نمی گوید دولــت و یا جناب 
رئیس جمهور ضعف و کاستی  ندارد؛ خیر! سخن این 
اســت که رئیس جمهور فردی صادق اســت و بنا دارد 
ایران پیشــرفت کند؛ براساس اخباری که من دارم وی 
تاکنون مقابل بیگانگان و به خصوص ائتلاف آمریکایی 
_ صهیونــی کوتاه نیامده و باکی از تهدیدات دشــمن 
ندارد، بلکه برخــی از فعالیت هایش شــهادت طلبانه 
اســت.« وی افــزود: »وقتی رئیس جمهور بر اســاس 
اصــول ۱۲۷ و ۱۳۸ قانــون اساســی و بــرای هرگونه 
بن بست شــکنی ناشــی از تهدیدات و ترورها دولت را 
برای حتی روزهای پس از شهادت خود و معاون اولش، 
آینده نگرانه ســازماندهی می کند، معلوم است که من 
از حیث های مختلف  فردی، عاطفی، عقلی، شــرعی 
و ملی کنار پزشــکیان می ایستم؛ خط بنی صدرسازی 
از  نیــز خــط دوگانه ســازی حاکمیــت  پزشــکیان و 
ریاست جمهوری در یک ســال گذشته توسط دو گروه 

رادیکال شکست خورده است.«
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عبــاس عبــدی: اصلی تریــن خروجــی 
جلســه همین بحث بازگشت به مردم بود. 
البته آقای وزیر کشور خیلی خوب برخورد 
کرد و متعهد شد که آن چیزی که مربوط به 
وزارت کشور است را در اسرع وقت انجام دهد، آن چیزی هم 
که مربوط به کل سیســتم اســت را به مراجــع ذیربط بازتاب 
دهد. شنیدم در اولین جلسه دولت نیز گزارش داده است. در 
جلسه صحبت های بسیار خوبی از طرف بسیاری از مهمانان 
مطرح شــد و هر کــدام حرف های خیلی خوبــی و با ادبیات 
خاص خودشــان را زدند اما چیزی که اشتراک نظر بود، این 
بود که جامعه نیازمند تغییرات جدی در سیاست های رسمی 
است و با این وضعیت نمی تواند به شرایطش ادامه دهد و بعد 
هم همان بحث بازگشــت بــه مردم مطرح شــد. اینکه به هر 
حال، بدون نظر مردم و بدون احترام به رای و خواســته مردم، 
امــکان ندارد که اتفاقی مثبتی در جامعه رخ دهد. همچنین 
پرهیز داده شد از تن دادن به وضعیت تعلیق کنونی. تعلیقی 
که عوارض آن  کمتر از جنگ نیست. این ها موضوعات اصلی 
و سرفصل های کلی بود که می توان از مباحث مطرح شده در 
این جلسه، نتیجه گرفت. البته موارد مصداقی از جمله آزادی 

زندانیان سیاسی، دادرسی  ها، مسئله مهم شکست امنیتی و 
اطلاعاتی، خدمت رسانی دولت در طول جنگ، صداوسیما، 
فیلترینــگ،  و.... هم مطرح گردید. امیــدوارم گزارش کامل 

منتشر شود.
عمادالدین باقی: ابتدا آقای وزیر کشــور 
صحبــت کردنــد. محــور اصلــی صحبت 
ایشــان تاکید روی نقش مــردم در جریان 
جنــگ ۱۲ روزه بــود و اینکه همبســتگی 
اجتماعی ایران را نجات داد و ما باید این همبستگی را حفظ 
کنیم. افراد بین ۳ تا ۵ دقیقه صحبت می کردند البته صحبت 
من حدود ۱۲ دقیقه شــد. بعد از مــن آقای احمد زیدآبادی، 
آقــای ابطحــی، آقای عبــاس عبــدی، آقای رضــا خاتمی، 
کنعانی مقــدم و حداد عادل...صحبت کردنــد. آقای باهنر و 
بادامچیان هم فرصت نشــد صحبت کننــد. در صحبت های 
آقای حدادعادل سه نکته بارز بود؛ یکی اینکه گفتند، زیر ۵۰ 
درصد احتمال می دهم که جنگ تکرار شود. دوم اینکه گفتند 
مردم ایران بودند که با همبستگی شــان کشور را از این خطر 
نجات دادند و ســومین نکته ای کــه گفتند این بود که گفتند 
اعتراف می کنم یکی از اشتباهات ما این بود که از اول انقلاب 

و از ۴۰ ســال پیش ســرود »ای ایران ای مــرز پر گهر« را کنار 
گذاشتیم. محور مشترک بحث ها حضور مردم در خنثی کردن 
توطئــه عمیق نظامــی آمریــکا و انگلیس بــود و همه تاکید 
داشتند که باید این همدلی به انسجام ملی حفظ شود. البته 
آقای رضا خاتمی گفت باید به این سوال پاسخ داده شود که 
نیروهای امنیتی کجا بودند که دشــمن توانست چنین ضربه 
سنگینی وارد کند و این همه دانشمند هسته ای و فرماندهان 

نظامی را در تهران در خانه یا در جلسه شان ترور کند.
خیلی ها ضمن  حســین کنعانی مقدم: 
حمایت از فرآیندی کــه در جنگ ۱۲ روزه 
شــکل گرفته و از پیروزی هایی که حاصل 
شــد، صحبت کردنــد و با ایــن پیروزی ها 
همراهی کردند. برخی هم انتقاد داشتند که چرا باید وضعیت 
اینگونه رقم می خورد و ما غافلگیر می شدیم. بعضی دیگر هم 
نسبت به بحث زندانیان سیاسی اعتراضاتی را مطرح کردند. 
برخی دیگر هم نســبت به این مســئله حرف زدند که فضا به 
ســمتی برود که شــرایط به سمت مشارکت بیشــتر مردم در 
مســائل سیاســی ســوق داده شــود. در مجموع هر کســی 

وضعیت را از دیدگاهی که خودش داشت بیان می کرد.

3برگزاریاینجلسههاچقدرمیتواندراهگشاباشد؟
عباس عبدی: این جلســات می تواند دو 
بازتاب داشته باشد. یکی اینکه عده ای دور 
هم می نشــینند و حرف هایــی را می زنند، 
حرف های هم را می شــنوند و مقداری هم 
نقد و تعدیل می کنند که آن هم در این شــرایط خوب اســت. 
یکی دیگر این است که حکومت اینها را می شنود و اینها را در 
سیستم خودش بازتاب می دهد. مورد اول که معمولًا در همان 
جلســه تحقق پیدا می کنــد اما دومــی را نمی دانم تا چه حد 
بتوانــد اجرایی شــود، ولی به هر حال چاره ای نیســت و باید 

نشست و صحبت کرد.

عمادالدین باقــی: یکی از نکاتی که برای 
من مثبت و امیدوارکننده بود این بود که آقای 
وزیر کشــور پس از پایان جلسه دست تکان 
دادند که می خواهند مرا ببینند وقتی نزدشان 
رفتم گفتند مواردی را که در مورد زندانیان گفتید مکتوب کنید و به 
ما بدهید تا در گفت وگوها با قوه قضائیه مطرح کنیم. در مورد خانم 
محمدی هم وقتی گفتم فارغ از دیدگاه ها و مواضعی که ایشان 
علیه جمهوری اسلامی دارد برای جلوگیری از هر فتنه ای توسط 
عوامل داخلی یا خارجی، وزارت کشور باید ترتیب حفاظت بدهد 
و ایــن برای جمهوری اســلامی هم مثبت تلقی می شــود که از 

مخالف خودش هم حفاظت کند. ایشــان گفتند که این وظیفه 
وزارت کشور است که از شهروندانش حفاظت کند.

حسین کنعانی مقدم: برگزاری این جلسه ها 
و اینکه افراد کنار وزیر حاضر شوند و دیدگاه های 
خود را بیان کنند خیلی خوب اســت. من در آن 
جلسه هم گفتم که ما به این جلسه ها نمی آییم که 
تحلیل کنیم؛ می آییم که تصمیم ســازی کنیم کــه کمکی انجام داده 
باشیم. اگر به این تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها توجه شود، برگزاری 
چنین جلســاتی موثر خواهد بود اما اگر فقط دورهمی باشد، طبیعتاً 
تاثیری نخواهد داشت و نمی توان انتظاری از نتیجه برگزاری آنها داشت.

اســرائیل بیانیه دادند. خانم پخشــان عزیزی هم روز ســوم 
جنگ از زندان تلفن کرده بود در حضور خانواده اش صحبت 
می کردیم و ضبط هم شــد که او می گفت این تجاوز محکوم 
است ولی با قطع اینترنت امکان انعکاس آن میسر نشد. خُب 
در این شــرایط اگر حکم این ها نقض شود این یک نوع پیام 
مثبت دادن به جامعه و امیدوارکننده است. اینکه بخواهد بر 
اجرای حکم این ها اصرار شود درست مثل شلیک موشک در 
میانه امید جامعه، از سوی اسرائیل است. باید از قوه قضائیه 
کســانی اینجا حضور می داشتند که به آنها بگوییم کسی که 
زیر حکم اعدام جمهوری اســلامی است اما در مقابل تجاوز 
دشمن موضع می گیرد، برای این کار ارزش قائل شوید. قوه 
قضائیــه و حکومت باید نســبت به همه کســانی کــه تجاوز 
اسرائیل را محکوم کردند انعطاف نشان بدهد و کمک کند که 
همبستگی اجتماعی تقویت شــود اما نه تنها چنین اتفاقی 
نمی افتــد بلکــه درســت در زمانــی کــه جامعــه انتظــار 
گشــایش هایی را دارد منتظــر پرســش های مثبــت و آزادی 
زندانیان اســت. شنیدیم که ۵ ســال دیگر هم به محکومیت 
آقای مصطفی تاج زاده اضافه شــد. مــن نمی فهمم این چه 
اتفاقاتی است که در این مملکت می افتد. نمونه دیگر خانم 
نرگس محمدی است که دیدگاه های ما بسیار متفاوت است 
و من انتقاداتم را مستقیماً به خود ایشان گفته ام اما اینکه از 
طریــق احضار یک فرد و همچنین وکیلــش پیامی بدهد که 
تلویحاً می خواهد بگوید او را حذف فیزیکی خواهند کرد در 
این شرایط چه معنایی دارد؟ حالا یک نفر مواضعش نادرست 
باشد ولی این همه وقت نشناسی و موقعیت نشناسی؟ آیا باید 
اگر کسی مخالف بود حذف شود؟ با بعضی از کارها کسانی 
که در همیــن مدت با وجود ناراضی و مخالف بودن، آمدند و 
در کنــار جمهوری اســلامی و مقابل متجــاوز موضع گیری 
کردند مأیوس و دلســرد می شــوند. یعنی مــا داریم به جبهه 
مخالف کمک می کنیم. اینها چنــد نمونه مصداقی بود. اما 
دربــاره اینکه چه باید کرد، چند نکتــه را عرض می کنم: ۱- 
شــیوه حکمرانی گذشــته باید متوقف شــود؛ شــیوه ای که 
محصولش وضعیت فعلی شده است. به گونه ای که حکومتی 
که وظیفه دارد حافظ جان و مال مردم باشد امروز نمی تواند 
حافظ خودش و چهره های کلیدی اش باشد و خودش هم به 
خطــر افتاده؛ به گونه ای که واقعــاً اگر مردم نبودند بعید بود 
کشــور و جمهوری اسلامی از این خطر به سلامت گذر کند. 
۲- مســئولین بــا مــردم صحبــت کننــد و به جــای بعضی 
حرف های بیهوده صراحتاً بگویند که می خواهند روش ها را 
اصلاح کنند و مردم را به تغییر امیدوار کنند و برای امیدواری 
کارهای عملی انجام دهند. ۳- نکته سوم اینکه آثار و عوارض 
اصلی جنگ بعد از این ظاهر خواهد شد. جهش قیمت ها را 
این روزها شــاهدش هســتید. موج گرانی و کمبود و جهش 

قیمت هایــی که الان اتفاق افتاده و مشــکل کمبــود برق و 
بنزین و گاز چیزی است که با وجود شرایط جهانی و تحریم ها 
فعــلًا برطرف نخواهد شــد و ما در آینده نزدیــک احتمالًا با 
شــورش های اجتماعی ناشی از فقر و گرســنگی و گرانی و 
روبه رو باشــیم.  در برابر این وضعیت می خواهید  چه کنید؟ 
بایــد از حــالا تدبیــر کنیــد. چنگ و دنــدان نشــان دادن، 
ترســاندن، امنیتی ســازی وارونه و به دشمن خارجی نسبت 
دادن، راه حل نیســت. باید جلوی ایجاد شــکاف در انسجام 
اجتماعــی را گرفت. باید نیروهای ملی، که در جریان جنگ 
نقش موثر در ایجاد انسجام ملی در مقابل تجاوز داشتند قدر 
شــناخته شــوند و کارهایی که آنها را مأیوس و بی تفاوت کند 
انجام نشــود. ۴- رویکرد مجازات گرایی خاتمه پیدا کند. این 
کار مستلزم این است که قوه قضائیه هم در اینجا ورود کند. 
در همین آمریــکای جنایتکار در زمان جنــگ ویتنام و یا در 
زمان جنگ عراق، هزاران نفر علیه جنگ تظاهرات می کردند 
و نشــریات هم علیه جنگ و حکومت به خاطر جنگ ویتنام 
اعتــراض می کردنــد،  ولــی نــه روزنامــه ای توقیف  شــد نه 
روزنامه  نگاری بازداشــت شــد. در همین اســرائیل قصاب و 
جــلاد در همین روزها می بینید کــه روزنامه ها علیه جنگ و 
نتانیاهو مقاله می نویســند. البته می دانــم ایران با آنها قابل 
قیاس نیست. آنجا نظام شان مورد حمایت همه حکومت های 
غربــی و ســازمان های نطامــی و اطلاعاتــی غرب اســت و 
می دانند با مقاله و تظاهرات حکومت سرنگون نمی شود ولی 
اینجا با همه عوامل داخلی و خارجی دنبال ســرنگون کردن 
هســتند. ســری به دادســراها بزنید ببینید چقــدر افراد را 
بازداشت کرده اند. باید ببینید چرا به اینجا رسیده اند. بعضاً 
جوانــان یــا افــراد خشــمگین از عجــز در تغییر یا شــرایط 
زندگی شان به اینجا کشیده شدند و ما هم این ها را به مجازات 
می کشــیم. ۵- نکته دیگر اینکه اگر واقعاً قرار اســت اتفاقی 
بیفتد یک کمیته حقوق بشر و شهروندی ملی ایجاد شود نه 
اینکه اعضای آن همان کســانی باشند که تاکنون وضع را به 
اینجا رســانده اند یــا توجیه کرده انــد، کمیته ای باشــد که 
هدفش جلوگیری از واگرایی اجتماعی و پیشگیری از ارتکاب 
اعمال و رفتارهای ناقض قانون اســت و نقش ملموســی در 
نظارت و گزارش دهی داشــته باشد و به آن اعتماد شود و در 
تصمیمات مورد توجه قرار گیرد. ۶-  اینکه جلوی غضنفرها 
گرفته شود. بعضی حرف هایی که گفته می شود برای کشور 
خیلی هزینه ساز است مثلًا اینکه یک آدم دولتی در تلویزیون 
بیاید بگوید ممکن اســت چند پهپاد بعضی جاها را در اروپا 
منفجر کنند یا ناف ترامپ را هدف بگیرد این حرف ها کشور 
را به خطر می اندازد. اگر یک فرد غیردولتی یا روزنامه نگار این 
حرف را بزند چندان تاثیری ندارد اما گفتنش از ســوی افراد 

دولتی کار نادرستی است و باید جلوی این ها گرفته شود.

نیروهــای  از  کنعانی مقــدم:  حســین 
مســلح، وزارت کشــور و دولت به واسطه 
مدیریتــی که در ارتباط با عبــور از بحران 
داشــتند، تشــکر کردیم، البته توقع ما از 
وزارت کشور این بود که مدیریت بحران انجام دهد نه  عبور از 
بحران. نکته بعدی که می توان اشاره کرد، این بود که درباره 
استراتژی شکست خورده آمریکا مبنی بر فشار حداکثری از 
بیرون و شورش از درون حرف زده شد که ما آن را یک پیروزی 
می دانســتیم که وحدت و انســجام ملی موفق شــد مانع از 
رسیدن اســرائیل و آمریکا به اهداف شان شــود. از احزاب و 
تشکل های سیاسی هم تشکر شد که با مردم همراهی کردند 
و توانســتند آرامشی را بر کشور حکمفرما کنند. دو سه تذکر 
هم داشــتیم؛ یکی اینکه وزیر کشور به عنوان مدعی العموم 
احــزاب، بایــد جلــوی فعالیت هــای غیرقانونــی برخی از 
ســلبریتی های سیاســی را بگیرد. یکی از اینها، اعتراضم به 
بیانیه میرحسین موســوی در حصر بود که تقریباً مردم را به 
کودتای سیاسی دعوت کرده است. آقای میرحسین موسوی 
از نظام عبور کرده اســت و نمی تواند به عنوان فعال سیاسی 
بیانیه دهد. در شرایط جنگی، قاعدتاً افرادی که چنین کاری 
را انجام دهند، قوانین شــرایط جنگ بــر آنها اعمال خواهد 
شــد. از وزارت کشور درخواســت کردم که جلوی این کار را 
بگیــرد و مانع از تکــرار آن شــود. البته در جلســه برخی از 
اصلاح طلبان شروع به شــلوغ بازی کردند که ما گفتیم صبر 
انقلابی داشــته باشید، شــاید ما حرف منطقی بزنیم. به هر 
صورت موضوع را جمع کردند و آقای وزیر هم قول دادند که 
موضوع را پیگیری کند. به نظر می آید وحدت و انسجامی که 
در جریان جنگ ۱۲ روزه تحمیلی شــکل گرفتــه را ما نباید 
اجازه دهیم کسی به آن خدشه وارد کند. نکته دیگر که بحث 
شــد، در ارتباط با این بود که در شــرایط کنونی، احزاب باید 
سازوکار منسجمی را دنبال کنند که بتوانند به فرآیند مقابله با 
رژیم صهیونیســتی و آمریــکا کمک کنند نــه اینکه فقط به 
فراینــد صدور بیانیه خلاصه شــوند. موضــوع بعدی که من 
مطرح کردم، بحثی است که اخیراً هم دیدم سعید حجاریان 
به آن اشاره کرده است. گفتم که آقای وزیر فتنه جدیدی در 
حال راه افتادن اســت و باید مراقب باشیم. این فتنه، دولت – 
ملت به جای امت – ملت اســت. به آقای زیدآبادی هم اشاره 
کردم و گفتم ایشــان منادی دولت – ملت است و می خواهد 
دوقطبــی ایجــاد کند. برخی اعتــراض کردنــد و گفتند که 
کنعانــی باز حــرف از فتنه می زند، من گفتــم که پیش بینی 
می کنم. چرا اطرافیــان دولت مانند آقای ظریف و زیدآبادی 
حرف از این می زنند که ما چه کار با لبنان و فلسطین و یمن 
مدل هــای  می  خواهنــد  داریــم.  اســلامی  مقاومــت  و 

لیبرال دموکراسی را اجرا کنند.

 عباس عبدی:
چیزی که اشتراک 
نظر بود، این بود 

که جامعه نیازمند 
تغییرات جدی در 

سیاست های رسمی 
است و با این 

وضعیت نمی تواند 
به شرایطش ادامه 

دهد و بعد هم همان 
بحث بازگشت به 
مردم مطرح شد. 
اینکه به هر حال، 
بدون نظر مردم و 

بدون احترام به رای 
و خواسته مردم، 
امکان ندارد که 
اتفاقی مثبتی در 

جامعه رخ دهد. 
همچنین پرهیز داده 

شد از تن دادن 
به وضعیت تعلیق 

کنونی. تعلیقی که 
عوارض آن  کمتر از 
جنگ نیست. این ها 
موضوعات اصلی و 
سرفصل های کلی 
بود که می توان از 

مباحث مطرح شده 
در این جلسه، نتیجه 

گرفت

 حسین کنعانی مقدم:
موضوعی که من 

مطرح کردم، گفتم که 
آقای وزیر فتنه جدیدی 

در حال راه افتادن 
است و باید مراقب 

باشیم. این فتنه، دولت 
– ملت به جای امت 

– ملت است. به آقای 
زیدآبادی هم اشاره 
کردم و گفتم ایشان 
منادی دولت – ملت 

است و می خواهد 
دوقطبی ایجاد کند. 

می  خواهند مدل های 
لیبرال دموکراسی را اجرا 

کنند


